
Klekl, Zadravec, Tovšak, Rozman, Deželak, 
Novak, dr. Leskovar, Franc Račič, Prelog, 
Kržišnik, Zorenč, Šerbinek, Kugovnik, Hart
ner. Opozorili so na posledice napačnega šo
lanja, ki ne ume kmečkim otrokom vliti spo
štovanja in veselja do kmečkega dela. Več 
podpore naj bi bilo v šoli deležno treznostno 
gibanje. Vsi govorniki so soglašali v nujni 
potrebi verske in narodne vzgoje. Njihova 
zahteva se je glasila, kakor izvajamo v 
prvem članku. »Dajte nam krščanskih 
učiteljev!« Razprava o tehničnem oddelku je 
dala priliko g. banskim svetnikom: Prelogu, 
Tovšaku, Novaku, Deželaku, Zadravcu, 
Kudru, Lesarju, dr. Leskovarju, Zorenču, 
Šerbineku, Hartnerju, Šelihu, Jesihu, Kol
manu, Štuhecu, Slaviču, Stermeckemu, Ku
govniku, da raztolmačijo želje in zahteve na
šega ljudstva, kar se tiče cest, mostov, regu
lacije rek in potokov, ureditve hudournikov, 
zgraditve vodovodov, elektrifikacije okrajev, 
ki so v tem oziru še zelo zanemarjeni, kakor 
so n. pr. Slovenske gorice, Šmarje pri Jelšah 
in obsotelska dolina. 

Pri razpravi o socialni politiki in ljudskem 
zdravju so gospodje Rozman, Jesih, Tovšak, 
Prelog, Zadravec, Klekl, Deželak, Kugovnik, 
Šerbinek, Hartner naglasih tele zahteve: za
nemarjenim otrokom naj se posveča več 
skrbi, kakor tudi vprašanju o starostnem za
varovanju; brezposelnim naj se onemogoči 
potepanje po deželi; družine s številnimi 
otroci naj dobijo podpore; vprašanju izseljen
stva naj se naklanja večja pažnja, sezonsko 
izseljevanje naj se omeji; premalo imamo 
bolnišnic, sirotišnic, hiralnic in otroških zave
tišč; obstoječe bolnišnice ne zadoščajo več 
svojim nalogam, ker nimajo dovolj gmotnih 
sredstev; delavstvu naj se priznajo plačani 
dopusti, kolektivne pogodbe naj bodo obvez
ne, brezpogojno naj se upošteva nedeliski no
čitek; za viničarje naj se ustanovi sklad, iz 
katerega naj bi se zanje nakupovala zi 

'nega varstva naj bodo deležni tudi tisti 
sloji delavstva, ki so bili v tem oziru doslej 
zapostavljeni. 

Vsaka panoga našega narodnega gospodar
stva ima v življenju naroda svojo važnost. 
To velja zlasti tudi za obrt, trgovino in in

i*o. Zfto mora naša samouprava tem 
važnim gospodarskim panogam posvečati 
SVOJO pozornost in podporo. G. banski svet
niki so pozdravili ustanovitev obrtne zbor
nice. Peter Zadravec je zahteval, naj obrtna 
banka zniža obrestno mero za kredite. V po
gledu obrti, trgovine in industrije so izrazili 
bodisi stanovske potrebe bodisi ljudske za
hteve g. banski svetniki: Marko Novak, Peter 
Rozman, Ivan Deželak, Ludvik Kuder, Alojz 
Zorenč, Rudolf Stermecki, Konrad Gologranc, 
Franc Račič, Martin Steblovnik. 

Iz navedenega nastopa naših banskih svet
nikov v razpravi o proračunu naše banovine 
se vidi, da g. banski svetniki nimajo sood
ločujočega vpliva pri delu banovinske samo
uprave, da pa so vendar nastopali kot skrb
niki in vešči tolmači želja, zahtev in potreb 
našega ljudstva. 

Na zasedanju banskega sveta dravske ba
novine, ki je trajalo od 17. do 22. februarja, 
BO banski svetniki nastopali kot vestni tol
mači potreb, želja in zahtev našega ljudstva. 
V razpravo o občnem in upravnem oddelku 
so posegli: Ivan Tovšak, dr. Ferdo Miler, Jo
sip Kolman, Ivan Deželak, Ferdo Hartner, 
Ivan Šerbinek, Alojz Zorenč, Ludvik Kuder, 
Josip Klekl, ki so pokazali na žalostno fi
nančno stanje naših občin, ki ne vedo od kod 
in s čim bi naj krile svoje potrebe in plačale 
svoje izdatke. Urediti bo treba plače občin
BMh uslužbencev, organistom, ki so prav sla
bo plačani, bo treba zvišati dohodke. Zupani 
imajo velike težave, kar se tiče podpor dru
žinam k vojakom poklicanih. Bolje naj se 
tudi poskrbi za duhovnike v bolnišnicah. Ob
čine pa naj tudi bolj kot doslej sodelujejo 
pri pobijanju alkoholizma. 

Obširna je bila razprava o pospeševanju 
kmetijstva, katere so se udeležili: Alojz stu
deč, Martin Steblovnik (predsednik Kmetij
ske zbornice), Franc Prelog, Ignac Pevec, 
Alojz Zorenč, Kržišnik Ludvik, Kugovnik Ju
rij, Peter Zadravec, Ivan Deželak, dr. Josip 
Leskovar, Franc Slavič, Ludvik Kuder, Ivan 
Šerbinek, Josip Kolman, Peter Rozman, Ivan 

Naši banski sveniilti za naše poirebe 
Tovšak, Marko Novak. V svojih izvajanjih so 
poudarjali, da kmečko nadaljevalno šolstvo 
ne izpolnjuje svojih nalog, ker manjka pri
mernega učiteljstva; sedanje učne moči, zla
sti ženske, nimajo potrebnega stika z zemljo. 
Zvišanje poljedelske produkcije bo mogoče 
doseči le z umetnimi gnojili. Odpravi naj se 
trošarina na cement za gnojnične jame. Za 
zatiranje sadnih škodljivcev naj se za večje 
okoliše organizirajo leteče skupine, ki bodo 
škropile. Cene modre galice so previsoke in 
skačejo, potrebno je, da se znižajo. Kmetij
skemu podružništvu, osobito blagovnemu, naj 
se posveča večja skrb in podpora. Omogočijo 
se naj dolgoročni krediti. Kmečki referenti 
naj se zaposlijo ne toliko v pisarnah, marveč 
na terenu. Lov naj se smatra za luksus in 
šport. Kmečki posli naj bi bili zavarovani. 
Pomagati bi bilo treba tudi viničarjem, ki naj 
bi dobili koruzo po polovični ceni. S krepkimi 
potezami so banski svetniki začrtali slab po
ložaj vinogradnikov in zadnji čas zlasti tudi 
hmeljarjev, ki so računali, da bodo hmeljski 
pridelek prodali za okrog 150 milijonov din, 
pa so ga doslej prodali komaj za 25 do 27 mi
lijonov din. 

V razpravi o prosveti so govorili: Josip 


